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СЕРЕДА
Донат замість квітів –  
це якраз на часі!

Нарада – це добре.  
Але головне – не ставити 
крапку!

І досі про обличчя села 
говорить порядок і 
благоустрій кладовища

с. 2

с. 4

с. 3

 Ось такий "VIVAD" поки що непереможний

Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Перша вереснева 
декада виявилась для 
романівчан успішною

Віктор Єрофєєв

Минулий 
тиждень приніс 
оптимістичні і 
гарні новини вбо-
лівальникам всієї 
України.

Йдеться, звісно ж, про 
футбольний матч Укра-
їна – Англія, де українці 
мали достойний вигляд і 
зрештою забрали у Англії 
таке потрібне турнірне 
очко. Але й у деяких регі-
онах нашої країни місцеве 
футбольне життя подару-
вало якраз у ці дні безліч 
емоцій та вражень. У Ро-
манові футбол цієї осені 
беззаперечно домінує у 
всіх сферах життя, посту-
паючись хіба що воєнним 
подіям. Житомирщина 
стає свідком запеклих по-
єдинків першості області, і 
минулорічний чемпіон (ро-
манівський клуб «VIVAD») 
якраз у вересні проводить 
дуже відповідальні поєдин-
ки як у чемпіонаті Жито-
мирської області, так і в 
чемпіонаті України серед 
команд-аматорів. 

Поєдинки обласного 
чемпіонату романівські 
футболісти проводять 
у середу, бо зазвичай у 
суботу (іноді – у неділю) 
«VIVAD» грає матчі ама-
торського чемпіонату Укра-
їни. Так от, 6 вересня наші 
хлопці приймали у себе 
вдома клуб «Технофон» 
із Любара. Любарські 
футболісти у цьому році 
дебютували у вищій лізі 
обласного чемпіонату, хоча 
команда у підготовчий пе-
ріод (березень 2023-го року) 
змогла попсувати нерви ба-
гатьом іменитим клубам 
Житомирщини. Але то 
було пів року тому, а нині 
«VIVAD» впевнено лідирує 
у чемпіонаті якраз вищої 
ліги і поступатися вдома 
нікому не збирається. Так 
воно й сталося 6 вересня. 
Гості приїхали і поїхали 
додому, отримавши у свої 
ворота три «сухі» м'ячі 
від господарів стадіону. 
«VIVAD» таким чином 
зміцнив своє місце лідера, 

але на п’яти романівчанам 
наступає коростенський 
«МАЛ».

Минулої суботи,  9 
вересня, коростенський 
клуб вирвав гостьову пере-
могу у дуже принципового 
і сильного суперника – ФК 
«Бердичів». «МАЛ» забив 
єдиний у матчі гол вже під 
завісу гри, і бердичівляни 
просто не встигли хоча б 
зрівняти рахунок. Тепер, 
вже 13 вересня, романів-
ський клуб їде на матч 
чемпіонату Житомир-
ської області якраз у 
Коростень. Говорити про 
ціну цього поєдинку не 
варто, бо всі це прекрасно 
розуміють. Якщо «VIVAD» 
зуміє гідно протистояти 
коростенцям на їхній до-
машній арені і зможе при-
вести із Коростеня хоча б 
очко, зігравши внічию, то 
питання лідерства романів-
ського клубу у чемпіонаті 
Житомирщини і надалі не 
викликатиме питань. Якщо 
ж «МАЛ» зможе здолати 
чемпіона, то суперництво 
у чемпіонаті заблищить 
куди драматичніше, аніж 
сьогодні, бо на чолі тур-
нірної таблиці опиняться 
дві команди із однаковими 
показниками. Але все це – 
лише в умовному значенні, 

хоча тоді, коли читач нашу 
газету отримає для озна-
йомлення, результат матчу 
«МАЛ» – «VIVAD» вже буде 
відомим. Тим паче, що ді-
ючий чемпіон Житомир-
щини у Коростені зробить 
все, аби вийти на домашній 
поєдинок аматорської пер-
шості України у найкращо-
му настрої.

Тепер конкретніше про 
футбольні справи клубу 
«VIVAD» на всеукраїн-
ському рівні. Романівський 
клуб минулої неділі, 10 ве-
ресня, грав на виїзді із 
командою «Пробій» (Іва-
но-Франківська область). 
Франківські гуцули мають 
славу запеклого і сильно-
го суперника, який вдома 
просто не програє нікому. 
Натомість може здолати  
будь-якого суперника. Але 
романівський клуб показав, 
що його це не стосується. 
Чемпіон Житомирщини 
зумів переконливо пога-
сити наступальний порив 
футболістів команди «Про-
бій» і досяг нульової нічиєї. 
Для романівського клубу 
це, звісно ж, пристойний 
результат, який і надалі 
дозволяє «вівадівцям» 
перебувати серед лідерів 
першої групи, посідаючи 
четверте місце з-поміж 11-

ти команд. Тим паче, що 
черговий календарний 
матч чемпіонату України 
«VIVAD» проведе у субо-
ту, 16 вересня, вдома, 
приймаючи гостей із 
команди «Агрон» (Вели-
кі Гаї, Тернопільська  об-
ласть). Знову ж таки для 
перемоги нашим хлопцям 
знадобиться не лише само-
відданість і майстерність, 
але й підтримка  глядачів. 
Тож – усі на стадіон!

P.S. Слід зауважити, що 
у чемпіонаті Житомирщи-
ни серед колективів другої 
ліги виступає ще один 
делегат від Романівської 
громади – команда «Зоря» 

(Врублівка). У черговому 
матчі врублівські фут-
болісти зустрічалися із 
наймолодшою командою 
нинішнього чемпіонату 
– бердичівською ДЮСШ. 
Гра у Романівці 9-го верес-
ня проходила у цікавому, 
чимось захоплюючому 
поєдинку і завершилась 
справді бойовою нічиєю – 
3:3. Зауважимо, що обидві 
команди записали у цьому 
поєдинку перше турнірне 
очко у свій актив, оскільки 

усі попередні ігри друго-
лігівського чемпіонату і 
«Зоря», і ДЮСШ програва-
ли. Ну а щодо першої ліги 
обласного чемпіонату, то 
там у лідерах нині ходить 
добре відомий романів-
чанам чуднівський клуб 
«Тетерів», який, до своєї 
честі, випереджає доволі 
сильних своїх суперників. 
Проте чемпіонат у самому 
розпалі, і багато доленосно-
го і цікавого станеться ще 
попереду.
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Сесія виявилася найкоротшою, 
хоча зібрала майже весь 
депутатський загал

Наталка Рисіч

Вже 46-а сесія Романівської 
селищної ради проходила 8 
вересня 2023-го року.

Вона мала статус позачергової, оскіль-
ки змушена була розглянути у терміно-
вому порядку одне-єдине питання «Про 
дострокове припинення повноважень 
Романівського селищного голови Жи-
томирського району Житомирської об-
ласті». Лише чверть години знадобилося 
депутатам Романівської селищної ради 
для прийняття рішення взяти до відома 
факт дострокового припинення повно-
важень Романівського селищного голови 
Володимира Савченка у зв’язку з його 
смертю 28.08.2023-го року.

Другим пунктом рішення сесії перед-
бачено покладання виконання обов’язків 

Романівського селищного голови на се-
кретаря селищної ради Юрія Чумаченка. 
Ще один пункт сесійного рішення, ухва-
леного 8 вересня 2023-го року, передба-
чає порушення перед Верховною Радою 
України клопотання про призначення 
позачергових виборів Романівського 
селищного голови. Як відомо, Верховна 
Рада України не може призначити про-
ведення позачергових виборів в органи 
місцевого самоврядування у зв’язку із 
дією в Україні запровадженого ще то-
рік воєнного стану. Зрозуміло, що про 
конкретні терміни позачергових виборів 
Романівського селищного голови можна 
буде говорити вже після завершення ві-
йни з росією.

Водночас слід відзначити, що вперше 
у 2023-му році депутати Романівської се-
лищної ради відзначились високим рів-
нем дисциплінованості та присутності 
у сесійному залі. На сесію прибули 23 
депутати із 26-ти обраних у жовтні 2020-го 
року. От якби так і надалі!

Після обмеження 
швидкості освітлюємо 
вулиці і громадські місця

Віктор Першко

Після того, як на трьох 
вулицях селища Романова 
з’явилися так звані лежачі по-
ліцейські, які мають стриму-
вати схильних до порушень 
швидкісного режиму водіїв, 
мешканці інших вулиць сели-
ща звертаються до керівників 
селищної ради із подібними 
зверненнями-проханнями.

Хтозна, як швидко нові лежачі полі-
цейські з’являться на вулицях Романова, 
бо зараз влада опікується встанов-
ленням таких обмежувачів у селищі 
Биківка та селі Соболівка, де народ 
також потерпає від любителів занадто 
швидкісної їзди.

Ще одна тема благоустрою у селищі 
Романів стосується встановлення і на-

лагодження вечірнього освітлення низки 
вулиць. Якраз у ці дні встановлюється 
освітлення на двох вулицях селища 
Романів, і з настаннях ранніх осінніх 
сутінків жителі вулиць Заводська та Ви-
шнева матимуть очевидні зручності із 
освітленням довколишньої території. До 
кінця вересня 2023-го року належним 
чином буде освітлена і територія парку 
імені Шевченка. Окрім того, на тери-
торії парку буде встановлено і одразу 
ж запрацює комплекс відеонагляду із 
семи камер. Загалом відеонагляд вважа-
ється найбільш перспективним і надій-
ним засобом для  підтримки належного 
контролю і  покращення  благоустрою та 
порядку у громадських місцях, а також 
на найбільших транспортних магістра-
лях селища. Адже, що не кажи, а ті ж 
лежачі поліцейські, згідно з правилами 
їхньої експлуатації, знімають з місця 
їхнього встановлення на період зимової 
погоди (з грудня по березень). Натомість 
відеонагляд, включно із фіксацією по-
рушень правил вуличного руху, працює 
у будь-яку пору року і цілодобово.

І досі про обличчя села говорить  
порядок і благоустрій кладовища

Віктор Єрофєєв

Свого часу, ще кілька сто-
літь тому, про село, його жите-
лів, сільські звичаї та традиції 
в Україні починали говорити 
лише тоді, коли мали інфор-
мацію щодо двох аспектів: 
чи є у селі церква і яке у селі 
кладовище.

Сьогодні, коли над нашими селами 
пронеслися буревії революцій, воєн, 
всіляких інших суспільних катаклізмів, 
церква у селі залишається важливим со-
ціальним, а часто й культурно-духовним 
об'єктом. А от кладовище й досі прийнято 
вважати таким собі обличчям села. І по-
рядок на кладовищі, увага до благоустрою 
останнього пристанища сільських жителів 
є категоричною характеристикою для 
місцевої громади. Найпершим критерієм 
порядку на кладовищі зазвичай вважаєть-
ся стан його огорожі, а вже потім йдеться 
про сміття, забур’яненість чи необхідність 
зрізання завеликих і старих дерев.

Усі ці питання так чи інакше виринули 
на сільському цвинтарі у Булдичеві, де 
питання про огорожу стояло давно, а 
до його вирішення взялися лише зараз. 

Слід зауважити, що голова Камінського 
старостинського округу Л. Гринчук досить 
активно і системно взялася за наведення 
порядку із огорожею на кладовищі у селі 
Булдичів. Окрім коштів, виділених із 
селищного бюджету, на ремонт і бла-
гоустрій кладовища місцеві жителі 
зібрали майже 15 тисяч гривень. До-
помагали технікою, транспортом під 
час підготовки та виконання робіт 

з благоустрою кладовища і місцеві 
підприємці: ПП «Світанкова зоря», ПП 
«МЕТАГРО», ТОВ «Камінське АГРО».

Любов Гринчук зауважила, що для 
безпосередніх робіт зі встановлення но-
вої огорожі  на кладовищі  долучилися 
восьмеро місцевих жителів. У підсумку 
виконана значна частина робіт. Але голо-
вне – люди побачили, яким чином можна 
і треба турбуватися про благоустрій у 

селі і досягати певних зрушень у його 
покращенні. 

Важливо продовжувати ро-
боту із встановлення огорожі 
навколо кладовища, для чого 
потрібна солідарна участь як 
місцевої влади, так і жителів 
села.

Джерело фото: Твій Романів
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Пенсії під час війни: чи варто очікувати на підвищення?
Традиційно перші числа вересня – час 

активних дискусій у Кабінеті Міністрів 
щодо бюджету України на наступний рік.

Цьогоріч однією з тем, яку обговорюють найбільше, 
є індексація пенсій у 2024-му, а точніше – її ймовірна від-
сутність. Чи слід українським пенсіонерам розраховувати 
на збільшення виплат наступного року та яким воно може 
бути, – розбирався Центр громадського моніторингу та 
контролю.

Iндексація пенсій: буде чи ні
Міністр соціальної політики Оксана Жолнович в 

інтерв’ю заявила, що індексація пенсій у 2024 році може 
не відбутися. «Це вимога, яка визначена законом, хоча на 
час воєнного стану її дозволено не проводити. Цьогоріч 
ми її зробили. Наступного року намагатимемося також, 
але складно сказати, що чекатиме нас на початку весни 
після ще однієї складної зими. Тому поки що плануємо, 
а життя покаже», – заявила пані міністр. 

1 вересня коментар з таким же змістом пролунав від 
першої заступниці міністра соцполітики Дарини Марчак. 
Мовляв, в уряді планують індексацію пенсій, але невідо-
мо, коли саме та в яких обсягах. Така невизначеність в 
заявах урядовців свідчить, що відповіді на питання щодо 
індексацій виплат – ще не мають. Конкретика з’явиться 
лише в середині вересня, коли уряд представить проєкт 
Держбюджету на 2024 рік з видатками на соціальні виплати.

На скільки можуть зрости пенсії
Індексація пенсій залежить від кількох факторів. По-

перше, від доходів бюджету. Війна триває вже другий 

рік, і на її фінансування йдуть майже всі внутрішні доходи 
держави. Натомість соціальні виплати фінансуються з 
коштів, що надходять до бюджету у вигляді допомоги 
західних партнерів. За 2022 рік на пенсійні виплати було 
спрямовано 574,3 млрд грн, тоді як доходи держбюджету 
склали 1 784,4 млрд грн, а видатки – 2 705,4 млрд грн. Тож 
від обсягів західної допомоги залежить і розмір пенсій у 
2024 році. 

Другий фактор, який впливає на індексацію пен-
сій, – річна інфляція, тобто зростання споживчих 
цін. За даними Державної служби статистики, у серпні 
річна інфляція в Україні сповільнилася до 8,6%. За під-
сумками року, як очікує Нацбанк, вона вийде на рівень 
10,6%. Отже, індексація пенсій, якщо відбудеться, не пере-
вищить цей показник.

Пенсіонерів все менше
Остання індексація пенсій відбулася у березні цього 

року. За інформацією Пенсійного фонду, станом на по-
чаток липня в Україні було 10,55 млн пенсіонерів, середній 
розмір виплат становив 5 311,44 грн. З початку війни цей 
показник збільшився на 21,5%.

Пенсії до 2 тисяч гривень зараз отримують 63,7 тис. 
громадян, або 0,6% від усієї кількості пенсіонерів. Виплати 
від 2 до 3 тис. грн нараховуються 3,1 млн громадянам 
(29,5%), від 3 до 4 тис. грн – 2,2 млн громадянам (21,3%), від 
4 до 5 тис. грн – 1,6 млн громадянам (15%). Пенсії у понад 
5 тис. грн отримують 2,5 млн українців (23,2%), а понад 
10 тис. грн – 1,1 млн громадян (10,4%). 

Отже, для щонайменше 7 мільйонів українських пенсі-
онерів, які отримують пенсію у розмірі до 5 тисяч гривень, 
індексація навіть у 10% є суттєвою. І Кабінет Міністрів 
повинен це врахувати, формуючи Держбюджет-2024.

Нарада – це добре.  
Але головне – не ставити крапку!

Віктор Єрофєєв

Практично все керів-
ництво Романівської 
селищної ради було 
присутнє на нараді з 
питань розвитку фізич-
ної культури та спорту.

Вона проводилась 8 вересня, 
якраз напередодні свята фізкуль-
турників та спортсменів, але на-
стрій її учасників був винятково 
робочий, бо керівники громади, 
а особливо тренерський склад, 
який працює із вихованцями міс-
цевої ДЮСШ, були налаштовані 
на вирішення конкретних питань 
організації тренувального проце-
су, поліпшення матеріально-тех-
нічної бази та участі спортсменів 
Романівської селищної ради у 
змаганнях різних рівнів.

Які висновки варто було б 
зробити одразу після наради?

Передусім саме проведення 
подібної наради варто назвати 
позитивом у роботі Романівської 
селищної ради загалом. Звісно, і 
це загальновідомо, що найбільше 
проблем у роботі певної устано-
ви, організації чи навіть певної 
галузі виникає тоді, коли обмаль 
комунікації. Адже фізкультура 
та спорт – доволі популярне у 
народі явище, яке зазвичай і за 
традицією фінансувалося за так 
званим залишковим принципом. 

Сьогодні ситуація із фізкуль-
турою, а тим паче зі спортом, – 
не найкраща, бо держава і нація 
перебувають у стані боротьби за 
своє існування. І це не просто 
слова, аби шукати причини для 
пояснення складнощів у галузі 

фізкультури та спорту. Сьогодні 
місцеві громади у більшості ви-
падків дуже обмежені у фінан-
сових можливостях щодо фінан-
сування спортивного життя. Але 
ж і варіанти для пошуку шляхів 
виходу із кризи також існують. 
Взяти, до прикладу, варіант мо-
білізації чи накопичення коштів 
для проведення зборів, змагань, 
поліпшення матеріально-тех-
нічної бази завдяки платним 
послуам чи добровільним вне-
скам приватного капіталу. Адже 
у Романові поки що на слуху у 
громади лише один спонсор і 
меценат у галузі фізкультури та 
спорту. Це генеральний директор 
ТОВ «ВІВАД 09» Ігор Ходак. Усі 
бачать його намагання докорін-

ним чином поліпшити ситуацію 
на стадіоні Романівської ДЮСШ, 
який сьогодні вдосконалюється 
прямо на очах. Тим паче, що той 
же І. Є. Ходак турбується про стан 
стадіонів у своєму рідному селі 
Врублівці, у селі Романівці і у се-
лищі Биківка. Це надпотужний і 
надвеликий пласт роботи, який 
вимагає не лише коштів (з якими 
сьогодні у всіх – повна скрута), але 
й системного підходу. Ось цього, 
системності у роботі із фізкуль-
турниками та спортсменами, у 
нас найчастіше не вистачає. Адже 
кожна думка, висловлена на на-
раді 8 вересня 2023-го року, має 
бути зафіксована, проаналізова-
на і розвинена у певному руслі. 
Додамо і наголосимо, що вже на 

фініші календарного року (якщо 
ситуація в Україні радикально 
не погіршає) варто було б про-
вести ще одну подібну нараду із 
запрошенням не лише тренерів 
ДЮСШ, але й вчителів шкіл, 
певних спортсменів, в тому чис-
лі із ветеранського середовища. 
Можливо, пора вже поставити у 
практичну площину пошук пи-
тання про долю спортивного залу 
у приміщенні поліції, бо подібної 
спортивної споруди втратити гро-
мада просто не повинна. Інакше 
– це ганьба, якої не було у жодній 
із громад Житомирщини. Знову 
ж таки якщо громада не може 
чи неспроможна інституційно 
чи фінансово вирішити подібне 
питання, варто залучати певні 

відомчі ресурси або ж знову ж 
таки звертатися до приватного 
капіталу. І не обов’язково шукати 
ресурси лише у Романові, а, мож-
ливо, подивитися і вивчити досвід 
сусідів, колег у інших громадах.

А загалом після наради 8 
вересня 2023-го року чіткості і 
розуміння варіантів та шляхів 
вдосконалення фізкультурно-
спортивного життя у Романівській 
громаді все ж таки додалося. Це, 
мабуть, чи найбільший і ледь не 
єдиний результат подібного за-
ходу. Проте позитив таки є. Вар-
то про нього не забувати і тим 
паче – думати про нарощення, 
примноження та розвиток. Успіх 
обов’язково прийде. А перемоги 
– тим паче!
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Донат замість квітів 
– це якраз на часі!

Миропільська громада постійно і уважно 
тримає на контролі потреби, запити та звер-
нення своїх земляків, що служать у різних 
підрозділах ЗСУ.

Наприклад, із коштів, зібраних нещодавно на благодійних 
заходах до Дня Незалежності, були поповнені відкриті процеси 
збори коштів для потреб воїнів-земляків. Отже, миропільчани 
змогли перерахувати на потреби в обладнанні та техніці:

• Олександру Дмитруку – 20155 грн (для придбання дрону DJI 
Mavic 3E Enterprise);

• Петру Верещаку – 5080 грн (на автомобіль (пікап));
• Назару Літаренку – 5080 грн (на тепловізор THERMEME 

CYCLOPS 325 PRO);
• Олександру Хмельницькому – 15230 грн (на гарнітуру до 

активних військових навушників);
• Сергію Акіншину – 10000 грн (на ремонт автомобілів).
З гордістю повідомляємо, що 1 вересня 2023-го року у Ми-

ропільському ліцеї успішно пройшла акція «Донат замість 
квітів», під час якої вдалося зібрати 19046 грн. Ці кошти 
одразу були перераховані на рахунок Петра Верещака. Щира по-
дяка вчителям за ініціативу, а батькам і дітям – за згуртованість, 
співпрацю та активну підтримку наших воїнів!

У Понінку їхали за перемогою! І – недарма!
Як відомо, за багаторічною 

традицією у другу суботу ве-
ресня Україна відзначає День 
фізичної культури та спорту.

Цьогоріч 9 вересня найкращих фізкуль-
турників кількох територіальних громад, 
розміщених поруч та по сусідству, зібрала 
для спільних стартів спартакіада у селищі 
Понінка, що на Хмельниччині. Годі гово-
рити про те, що змагання між спортсме-
нами-фізкультурниками різних громад (та 
ще й від сусідніх областей) викликають 
особливий інтерес не лише серед учасників, 
але й куди більший – серед глядачів. Ну а 
для пропаганди здорового способу життя 
подібні спартакіади є найкращими інстру-
ментами та прикладом для наслідування. 

Слід зауважити, що команда спортс-
менів Миропільської громади дуже 
відповідально готувалась до стартів у По-
нінці. І така підготовка виявилася достатньо 
продуктивною, оскільки якраз команда із 
Мирополя дуже гідно представила громаду 
на цій спартакіаді: загальним результатом 
стало ПЕРШЕ командне місце миро-
пільчан серед усіх команд-учасниць.

Наші спортсмени проявили себе у таких 
видах спорту:

• волейбол (І місце);
• мініфутбол (І місце);
• дартс (І місце);
• шахи (ІІІ місце);
• настільний теніс (ІІІ місце);
• армреслінг ( ІІІ місце).

Загалом у спартакіаді взяли 
участь 7 команд із різних терито-
ріальних громад Хмельниччини 
та Житомирщини.

Хочемо відзначити окремо зовсім юно-
го спортсмена Миропільської громади 
Євгена Томніцького, який гідно пред-

ставив свою громаду та виборов 3 місце 
з армреслінгу у своїй ваговій категорії! 
Пишаємось!

Дякуємо усім учасникам за небай-
дужість та громадську позицію! Дя-
куємо ЗСУ за можливість долучатися 
до спортивних змагань та розвиватися 
фізично і духовно!

На фініші жовтня – тепле 
приміщення і автомобіль

Наталія Рисіч

Два роки тому у се-
лищі Биківка вирішили 
створити добровільну 
пожежну дружину.

До цього долучилося і керів-
ництво Романівської селищної 
ради, а підсумком такої роботи 
стало відновлення порядку у 
приміщенні колишнього по-
жежного депо, яке свого часу 
у Биківці існувало. У минуло-
му виході нашої газети було 
зазначено, що вже незабаром 
(найімовірніше, до кінця жов-
тня 2023-го року) до Биківки 
приїде пожежний автомобіль 
із Житомирського пожежного 
депо № 1, який сьогодні про-
ходить усі належні процедури 
стосовно передачі його на облік 
у селище Биківку.

Поки автомобіль, як ка-
жуть, у дорозі, у Биківці 
взялися за ремонт та нала-
годження опалення примі-
щення майбутнього депо. Із 
ремонтом депо місцеві пожежні 
справляться самотужки, а ось 
виконати капітальний ремонт 
системи опалення у приміщенні 
пожежного депо селища Биків-
ка допоможе грантовий проєкт, 
який надає пожежному депо 
Фонд міжнародної солідарності. 
Знову ж таки завдяки активній 
участі та наполегливості Рома-
нівської селищної ради у на-
писанні відповідного проєкту 
селище Биківка отримає тепле 
і затишне приміщення пожеж-
ного депо. Вартість виділених 
коштів для облаштування 

котла та системи опалення 
приміщення пожежного депо 
– 716 тисяч 858 гривень. За 
словами керівника Биківського 
старостинського округу Олек-
сандра Романчука, усі монтажні 
роботи зі встановлення та нала-
годження системи опалення по-
жежного депо у селищі Биківці 
мають бути завершені упродовж 
вересня – жовтня 2023-го року. 

Отож восени 2023-го у 
Биківці таки з’явиться по-
жежне депо належного 
гатунку зі своїм пожежним 
автомобілем. 

Ну а жителям Биківки та ще 
десятка навколишніх сіл стане 
спокійніше і безпечніше, коли у 
разі біди пожежні будуть поряд. 
Або зовсім неподалік.
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• Сили оборони звільнили 4,8 кв. км на таврійському 
напрямку за тиждень, – Міноборони.

• Україна повернула під контроль «вишки Бойка», 
які були окуповані з 2015 року, – ГУР.

• Режисер Олег Сенцов отримав контузію під час 
боїв біля Роботиного, але взяв позицію.

• Маляр: ЗСУ звільнили частину Опитного під До-
нецьком.

• НАТО проводить масштабні навчання у Балтійському 
морі.

• Японія передасть Україні крани для розмінування.
• Втрати Росії у війні перевищили 268 тисяч військо-

вих, – Генштаб.
• РФ практично вивела з Білорусі свої підрозділи, 

– прикордонники.
• Осушення Каховського водосховища може по-

силити тенденції опустелювання півдня України.
• НБУ за тиждень знизив чистий продаж валюти вдвічі.
• Вартість нафти упала до 10-місячного максимуму, 

проте все ще вище $90 за барель.

• ООН виплатить нову допомогу українцям.
• Врожайність ранніх зернових в Україні перевищила 

рекордний 2021 рік.
• Польща готується продовжити заборону на імпорт 

зерна з України.
• У межах розмінування треба обстежити 470 тисяч 

гектарів сільгоспземель, – Міноборони.
• Експорт масла та сирів росте, а згущеного молока 

падає.

Коротко про головне

Непрацевлаштовані ветерани з інвалідністю: 
ризики для держави та суспільства

Недооцінена про-
блема сьогодні – більше 
часу на її вирішення 
завтра. Саме тому іг-
норування викликів та 
ризиків, пов’язаних з 
реінтеграцією ветеранів 
з інвалідністю у суспіль-
не життя та робочий 
процес, може стати під-
ґрунтям для потужної 
соціальної кризи вже у 
найближчі роки. 

Аналітики Українського ве-
теранського фонду Мінветеранів 
ознайомилися із ситуацією та під-
готували довідку, присвячену ри-
зикам, що можуть постати перед 
державою та суспільством, якщо 
не подбати про працевлаштуван-
ня ветеранів з інвалідністю. 

Економічні ризики
Безробіття ветеранів з інва-

лідністю може посилити недо-
фінансування державного бюдже-
ту через зменшення податкових 
надходжень. 

Наприклад, податки до Дер-
жавного бюджету України за 2022 
рік становили 949,8 млрд грн, що 
на 157,3 млрд грн (14,2 %) менше 
порівняно із 2021 роком. 

За оцінками виконання Дер-
жавного бюджету у 2022 році ви-
датки бюджету лише наполовину 
профінансовані завдяку збору 
доходів, а дефіцит бюджету ком-
пенсувався коштом міжнародної 
допомоги.

Враховуючи досвід 2022 року, 
ми повинні розуміти, що кожна 
офіційно працевлаштована особа 
– це прозорі податкові надходжен-
ня, які забезпечують баланс між 
доходами та видатками на рівні 
держави. 

По-друге, кожний ветеран 
з інвалідністю, який перебуває 
поза трудовою діяльністю, – це до-
даткове навантаження на бюджет 
країни в частині лише видатків. З 
Державного бюджету у 2022 році 
на покриття потреб у сфері со-
ціального захисту та соціального 
забезпечення було спрямовано 
426 млрд грн (+25,6 % порівняно 
з 2021 р.).   

По-третє, буде посилюватися 
дефіцит кадрів та гостра потреба 
у фахівцях певних професій, та 
зростатиме кількість безробітних 
ветеранів з інвалідністю через не-
відповідність ветеранських запи-
тів їхній кваліфікації, дисбалансу 
очікуваного рівня оплати праці та 
фактичним пропозиціям ринку 
праці. 

За оцінками Міністерства 
економіки, на початку 2023 року 

чисельність безробітних станови-
ла 2,6 млн осіб.

Найбільш песимістично скла-
дається ситуація з безробіттям 
осіб, які мають інвалідність. 

За оцінками Конфедерації ро-
ботодавців України, у 2023 році з 
2,1 млн осіб з інвалідністю пра-
цездатного віку працевлаштовані 
лише 22% – 40%. Таким чином, 
існує потужний трудовий резерв, 
який потрібно використовувати, 
адаптуючи й стимулюючи бізнес 
до наймання осіб з інвалідністю. 

Водночас ринок праці демон-
струє диспропорцію між попитом 
і пропозиціями та рівнем оплати. 
Відповідно до вакансій, розміще-
них у базі Державної служби за-
йнятості на травень 2023 року, з 36 
тисяч вакансій найбільший попит 
був на кваліфікованих працівни-
ків робітничих професій (водій, 
швачка, кухар, електромонтер 
з ремонту та обслуговування 
електроустаткування, слюсар 
тощо), що відповідає довоєнним 
тенденціям. 

У цей же період 43% офіційно 
зареєстрованих безробітних – це 
особи з вищою освітою. Якщо 
звернути увагу на нові навички, 
які отримують ветерани під час 
військової служби, то ми бачимо 
потенційну можливість закри-
ти більшість вакансій на ринку 
праці. 

Зокрема, ветерани, які брали 
участь в опитуванні Українського 
ветеранського фонду влітку 2023 
року, визначили наступний пере-
лік здобутих ними навичок: 

Враховуючи ці навички та 
потреби бізнесу в кадрах, дореч-
ною є розробка спільних програм 
експрес-перепідготовки кадрів з 
урахуванням специфіки ветеранів 
з інвалідністю.

По-четверте, втрата людського 
капіталу – трудова міграція вете-
ранів з інвалідністю в інші країни, 

в яких бізнес-середовище та дер-
жавна політика готові надавати 
гідні умови для праці порівняно 
з тутешньою практикою.

Соціальні ризики
Тривала відсутність професій-

ної самореалізації після повернен-
ня з військової служби може по-
силювати соціальну ізольованість 
для ветеранів з інвалідністю. 

По-перше, в зону ризику по-
трапить родина ветерана. Від-
сутність самореалізації в умовах 
мирного життя погіршуватиме 
психоемоційний стан ветерана, 
що може проявлятися або в фор-
мах його тотального відчуження 
від близьких, або ж в проявах до-
машнього насилля. 

По-друге, розвиток деструк-
тивних форм соціальної поведін-
ки ветерана під час формування 
моделі взаємовідносин із суспіль-
ством у цілому. В цьому контексті 
може бути вживання алкоголю та/
або наркотичних засобів, скоєння 
злочинів і суїцидів. 

Зокрема, за даними Єдиного 
реєстру досудових розслідувань 
станом на 1 квітня 2018 року, із 
326 тисяч учасників АТО щонай-
менше 554 особи вчинили само-
губство. 

По-третє, стереотипність та 
стигматизація образу ветерана 
з інвалідністю як особи з різко 
вираженим посттравматичним 
синдромом. 

Наслідками такого сприйнят-
тя може стати соціальний розкол 
у суспільстві на тих, хто має статус 
ветерана з інвалідністю, і тих, хто 
не має бойового досвіду взагалі. 
Посилення сприйняття ветеранів 
з інвалідністю як пільговиків буде 
тільки погіршувати ситуацію. 

При загальному позитивно-
му сприйнятті суспільством об-
разу ветеранів вони відчувають 
дискомфорт після повернення 

з війни й стикаються із дискри-
мінацією

Про це свідчать результати 
опитування, проведеного Між-
народною організацією з міграції 
у 2021 році. Понад 43% ветеранів 
підтвердили, що мали хоча б 
один випадок упередженого чи 
несправедливого ставлення до них 
у різних сферах життя. 

Факти проявів дискримінації 
зростають для ветеранів з інва-
лідністю, а саме – 53% ветеранів, 
які мали посвідчення особи з ін-
валідністю, та 54% респондентів, 
котрі мали травми, отримані під 
час служби на сході, підтвердили, 
що у них є досвід подібної дис-
кримінації. 

Погіршуються відносини з 
оточенням. Серед респондентів 
70% підтвердили, що їхні стосун-
ки із сусідами та членами громади 
погіршилися, 70% також повідо-
мили про випадки дискримінації.

Медичні ризики 
Участь у бойових діях для кож-

ної людини – це, беззаперечно, 
виклик для здоров’я. 

Під час опитування Міжна-
родної організації з міграції у 2021 
році 20%  ветеранів зазначили, що 
зіштовхувалися з проблемами зі 
здоров’ям, які з’явилися під час 
служби. 

Респонденти (88% ветерани з 
інвалідністю та 81% – ветерани, 
які отримали травму або захво-
рювання під час виконання за-
вдань на сході країни) частіше, 
ніж інші опитані, повідомляли 
про нагальну потребу отримання 
психологічної допомоги після по-
вернення до мирного життя. 

Результати дослідження, 
проведеного Українським вете-
ранським фондом у 2022 році, не 
лише підтвердили актуальність 
цієї потреби, а й зафіксували сут-
тєве збільшення числа ветеранів, 

які вже зараз та в майбутньому 
потребуватимуть допомоги у 
зміцненні здоров’я, з цим пого-
дилися 53,8% респондентів.

Фактично психологічної під-
тримки потребує кожний ветеран. 
Навіть ті, хто позитивно оцінює 
стан свого здоров’я після повер-
нення з фронту, не можуть гаран-
тувати, що профільна медична 
допомога їм не знадобиться.

По-перше, статус інвалідності 
у ветерана потребує постійного 
медичного нагляду, оскільки 
згідно зі світовими тенденціями 
організм людини з інвалідністю 
має більше ризиків набуття нових 
захворювань. 

Їм загрожує вдвічі більший 
ризик розвитку таких патологій: 
депресія, астма, діабет, інсульт, 
стоматологічні захворювання. За 
світовою статистикою, деякі люди 
з інвалідністю помирають раніше 
за людей, які не мають обмежень 
щодо здоров'я, і цей розрив у три-
валості життя може становити до 
20 років. 

По-друге, емоційні пережи-
вання здатні провокувати за-
гострення захворювання, і воно 
може стати хронічним. Як резуль-
тат, буде зростання навантажен-
ня на заклади охорони здоров’я, 
особливо вузькопрофільні. Врахо-
вуючи, що медична система вже 
має значні кадрові втрати серед 
медичного персоналу, це може 
погіршити якість та своєчасність 
доступу до медичних послуг для 
громадян. 

По-третє, погіршення здоров’я 
ветеранів потребуватиме вживан-
ня ними рідкісних, коштовних 
медичних препаратів, які потріб-
но буде покривати або коштом 
державного бюджету, або ж за 
власний. Це, безперечно, стане 
новим викликом для системи дер-
жавного забезпечення медичної 
галузі. 

За оцінками ветеранів, рівень 
медичних послуг, який нині до-
ступний в Україні, не забезпечує 
весь спектр їхніх потреб. Дослі-
дження екскомбатантів/екском-
батанток АТО/ООС, реалізоване 
аналітичним центром «Соціокон-
салтинг» за сприяння Програми 
розвитку ООН (ПРООН), засвід-
чує наявність перешкод в отри-
манні спеціалізованої медичної 
допомоги ветеранами. 

Зокрема, 57% респондентів 
вважають складною власне про-
цедуру отримання безплатних 
послуг, 56% – впевнені, що якість 
безплатних послуг є дуже низь-
кою, 49% опитаних взагалі наголо-
шують на неможливості отримати 
послуги безплатно і акцентують 
на високій вартості необхідних 
медичних послуг.

Джерело: Український  
ветеранський фонд
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Що треба знати про легіонельоз
У сусідній Польщі у липні 

та серпні було зафіксовано 
спалах рідкісного інфекцій-
ного захворювання – легіоне-
льозу.

Захворіли понад 160 чоловік, по-
мерли – 19. Нині спалах поволі пішов 
на спад. Варто бути обізнаним про це за-
хворювання, аби за можливості уникнути 
інфікування.

Тільки факти
• Легіонельоз, або «хвороба легіоне-

рів» є небезпечним інфекційним захво-
рюванням, збудником якого є бактерія 
Legionella pneumophila. Джерелом ін-
фікування можуть бути системи водо-
постачання, кондиціонери, вентиляційні 
системи, душові приміщення, басейни, 
зволожувачі повітря, фонтани, джакузі 
тощо. 

• Симптоми захворювання дуже схо-
жі на звичайні респіраторні симптоми, 
які зустрічаються під час сезонних застуд 
чи сезонних гострих респіраторно-вірус-
них інфекцій. Через це часто пацієнти 
звертаються у медичні заклади вже на 
пізньому етапі з ускладненнями.

• Легіонельоз – це гостре інфекційне  
захворювання,  що характеризується ура-
женням дихальної системи. Легіонельоз 
– це важка форма пневмонії, викликана 
впливом бактерій легіонела. Перебігає 
у двох клінічних формах –хворобі легіо-
нерів та гарячці Понтіак (непневмонічна 
хвороба легіонерів).

Способи поширення хвороби
• Легіонели перебувають у воді та 

ґрунті, проте нерідкі випадки життєдіяль-
ності таких бактерій в домашніх умовах. 
Зазвичай бактерії містяться у системах 
водопостачання: обприскувачах, джакузі, 
питних фонтанах і зволожувачах повітря 
та кондиціонерах. Значна кількість спа-
лахів легіонельозу відбувається у великих 
будинках. Частіше хвороба виникає серед 

медичних працівників, мешканців готелів 
та хворих геріатричних психіатричних 
стаціонарів.

• Більшість людей інфікується легіо-
нелою, вдихаючи мікроскопічні краплі 
води, що містять бактерії. Це може статися 
в момент прийняття душу або в джакузі, 
а також при вдиханні диспергованого по-
вітря, що містить мікрочастинки води. 

• Спалахи легіонельозу пов’язані з 
використанням гарячих та гідромасаж-
них ванн. Небезпеку становлять штучні 
водойми, системи водопостачання га-
рячою і холодною водою, водні системи 
охолодження, технологічні цикли, ємності 
для зберігання води, басейни, джакузі, 
відкладення. 

Групи ризику:
• Курці (куріння пошкоджує ле-

гені, а значить робить людину більш 
сприйнятливою до всіх видів легеневих 
інфекцій);

• Люди з ослабленою імунною сис-
темою (в результаті прийому кортикосте-
роїдів і препаратів, що вживаються для 

запобігання відторгненню органів після 
трансплантації);

• Люди з хронічними захворюван-
нями (наприклад емфіземою, цукровим 
діабетом, хворобами нирок і раком);

• Літні люди у віці старше 50 років 
(хвороба легіонерів є проблемою лікарень 
і геріатричних пансіонатів, оскільки люди, 
що там перебувають, схильні до інфекції 
і легко уразливі).

Симптоми та перебіг захворювання
• Хвороба легіонерів зазвичай розвива-

ється протягом 2-10 днів після потрапляння 
легіонели в легені людини. 

• Найчастіше з’являються головний і 
м’язовий біль, лихоманка, температура вище 
38 градусів. 

• На другий-третій день розвивають-
ся задуха, біль у грудях, кашель з кров’ю 
і слизом, нудота, блювота і діарея, зміна 
стану психіки. 

• При м’якій формі хвороби, пон-
тіакській лихоманці, легені людини не 
страждають, а сама хвороба проявляється 
лише головним і м’язовим болем, лихо-

манці та підвищенні температури. Такі 
симптоми зазвичай зникають протягом 
двох-п’яти днів.

За медичною допомогою 
необхідно звертатися у разі по-
яви незвичних симптомів та по-
гіршення стану здоров'я.

Профілактика захворювання
• Питання специфічної профілактики із 

застосуванням вакцини перебуває у стадії 
розробки. 

• Необхідна епідеміологічна насторо-
женість відносно контингентів підвище-
ного ризику інфікування. Це особи, що 
працюють у будівлях із кондиціонерами; 
особи, що здійснюють земляні роботи; ті, 
хто обслуговує системи водопостачання і 
теплоелектроцентралі.

Відділ комунікації, організаційної та 
інформаційно-роз’яснювальної роботи ДУ 
«Житомирський обласний центр контролю 

та профілактики хвороб МОЗ України»

Iван Киричук:  
«Єдиний захист від кору – вакцинація»

На майданчику офіційного 
медіа-центру Житомирської 
обласної військової адмі-
ністрації відбувся брифінг 
виконувача обов’язків гене-
рального директора ДУ «Жи-
томирський обласний центр 
контролю та профілактики 
хвороб МОЗ України» Івана 
Киричука  щодо «наздоганя-
ючої» імунізації не щеплених 
проти кору, епідпаротиту та 
краснухи дітей.

Нижче подано текст виступу.
«У 2017 році в Україні відбувся черго-

вий епідемічний підйом захворюваності  
населення на кір. Впродовж трьох років 
епідемії захворіли понад 115 тисяч людей. 
Епідемічний процес підтримувався через 
захворюваність серед дитячого населення. 
41 людина померла,  в тому числі –25 дітей. 
Серед померлих 60% осіб не мали щеплень 
проти кору, по 10% мали дані про одне та 
два щеплення відповідно та у 20% випадків 
інформація про щеплення була відсутня.

У 2020–2022 роках тривав період від-
носного благополуччя щодо захворюваності 
на кір.  У 2023 році відзначається зростан-

ня захворюваності на кір в Україні. За 7 
місяців поточного року зареєстровано 30 
випадків захворювання на кір у 10  регіонах: 
Хмельницькій, Львівській, Тернопільській, 
Вінницькій, Волинській, Рівненській, Хар-
ківській, Закарпатській, Чернігівській об-
ластях та місті Києві. Серед захворілих – 16 
дітей (53%). 

У Житомирській області продовжується 
кампанія з «наздоганяючої» імунізації не 
щеплених проти кору, епідпаротиту та 
краснухи дітей. В межах кампанії нами 

було заплановано проведення щеплень 
більше 6500 дітей. Станом на початок ве-
ресня більша половина дітей в області, які 
не мали щеплень проти кору, паротиту та 
краснухи, вже їх отримали.  Тож ми дякує-
мо за це їхнім батькам та лікарям закладів 
первинної медичної допомоги. 

Користуючись нагодою, знову звертаюсь 
до батьків, які ще не щепили своїх дітей 
від кору. Кір – це надзвичайно заразне ін-
фекційне захворювання, що передається 
повітряно-крапельним шляхом. 20% ви-

падків захворювання на кір можуть мати 
тяжкий перебіг і призводити до серйозних 
ускладнень – пневмонії, вушної інфекції, 
запалення мозку (енцефаліту), повної 
глухоти чи навіть смерті. Ліків від кору не 
існує. Єдиний захист – це вакцинація. В 
Україні  першу дозу вакцини від кору діти 
отримують у 12 місяців, а другу – у 6 років. 
Лише дві дози вакцини забезпечують за-
хист проти кору.

Якщо дитині більше 6 років і вона не 
має жодного щеплення проти кору -- по-
трібно ввести дві дози вакцини з інтер-
валом 1 місяць. Якщо ви не пам’ятаєте, чи 
робили дитині щеплення проти кору або 
не маєте документальних підтверджень 
цього, дитину потрібно вакцинувати. До-
даткова вакцинація проти кору не шкодить 
здоров’ю дитини,  а навпаки – посилює 
захист.

Зараз наші діти розпочали навчання 
в дитячих дошкільних та шкільних ко-
лективах, що підвищує ризик передачі та 
поширення кору серед невакцинованих 
дітей.  Наполегливо прошу всіх батьків, 
діти яких не захищені вакцинацією від 
кору, звернутись до сімейного лікаря для 
щеплення ваших дітей якомога швидше».

Відділ комунікації, організаційної та  
інформаційно-роз’яснювальної роботи  ДУ 
«Житомирський обласний центр контролю 

та профілактики хвороб  МОЗ України».
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Гороскоп на тиждень 13 вересня - 19 вересня Куточок ГОРОДНИКА

Смачного!

Різне

ОВЕН
Ймовірно, ви замах-

нетесь на багато чого, 
однак зірки наполегливо 

рекомендують зайнятися прак-
тичними справами.

ТЕЛЕЦЬ
В особистому житті 

у вас зараз все спокійно, 
ви кохані та оточені теплотою. 
Самотні люди отримають шанс 
вибрати гідного партнера.

БЛИЗНЮКИ
Тиждень наголо-

шує на діловій сфері 
життя. Підприємцям 

доведеться звернутися до дру-
зів, щоби вирішити проблеми з 
держслужбами.

РАК
Можливо, бага-

тьом із вас настав час 
розірвати взаємини, які при-
носять лише страждання. За-
йміть вичікувальну позицію і 
почекайте. 

ЛЕВ
Жодних серйозних 

змін у житті поки не 
передбачається, але ви відчува-
тимете передчуття приємних 
подій. На одружених чекає ро-
мантика. 

ДІВА
Потрібно витратити 

час, щоб усунути про-
блеми з документами. Зірки 
наполегливо рекомендують по-
дбати про своє здоров'я.

ТЕРЕЗИ
Ваші доходи безпо-

середньо залежатимуть 
від докладених зусиль та праг-
нення до співпраці. Вдалими 
будуть проєкти із партнерами 
з інших країн. 

СКОРПІОН
Складнощі чека-

ють у колективі через 
нерозуміння та конкуренцію, 
але плітки колег анітрохи не 
торкнуться вашої репутації.

СТРІЛЕЦЬ
Прагнення до про-

фесійних висот і кіль-
кість сил буде нерівноцінним, 
тому зменште темп і відкладіть 
нові починання. 

КОЗОРІГ
У сімейних та лю-

бовних парах відбува-
тимуться настільки яскраві по-
дії, що це захопить вас цілком. 
Додайте стосункам пристрасті.

ВОДОЛІЙ
Тиждень стабільний. 

Дружні сімейні пари 
будуть повністю поглинені до-
машнім життям, дітьми, обла-
штуванням будинку. 

РИБИ
Незважаючи на не-

великий застій у справах 
та зниження прибутку, 

зараз найкращий час, щоб щось 
змінити у своїй професійній ді-
яльності.

 Джерело: ТСН
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Зберігаємо буряк правильно: 
опис ефективних способів для 
запасливих

Як правильно зібрати та 
підготувати буряк до трива-
лого зберігання.

Овочі недостатньо правиль-
но зібрати, їх ще потрібно і пра-
вильно зберігати. Тільки так ви 
зможете ласувати цими дарами 
природи максимально довго. 

Сьогодні ми поговоримо про 
те, як зберегти буряк на зиму, 
щоб він залишився соковитим 
і солодким.

Дотримуючись кількох пра-
вил і пам'ятаючи про всі нюанси, 
ви зможете до самої весни ви-
користовувати під час готування 
домашні коренеплоди. Вони не 
почнуть зморщуватися і пускати 
коріння, тому купувати буряк у 
магазині вам не доведеться.

ВІРНА ПІДГОТОВКА
Нюанси під час збору вро-

жаю. Щоб буряк зміг довго про-
стояти, його необхідно зібрати в 
найоптимальніший час (до на-
стання перших морозів). Погода 
має бути сухою, а ґрунт – по-
датливим. Ось чому за 14 днів до 
збору буряка варто припинити 
полив.

Відповідне приміщення і не-
обхідні умови. Зберігати плоди 
потрібно при температурі від 
2 до 4 градусів вище нуля. Для 
цього ідеально підійде підвал 
або ж льох. При більш висо-
кій температурі коренеплоди 
почнуть проростати. До слова, 
стежте за вологістю. Вона має 
бути дуже високою, інакше 
буряк втратить соковитість і 
зморщиться.

ЯК ПРАВИЛЬНО ЗБЕРІГА-
ТИ БУРЯК
Дачники з чималим стажем 

зберігають буряк поруч із 
картоплею. Ці овочі відмінно 
співіснують, адже картопля 
свою надлишкову вологу від-
дає буряку. Тож зберігати їх 
поруч – чудова ідея. На карто-
плю викладіть буряк у 2-3 шари, 
і будьте впевнені в тому, що він 
залишиться соковитим.

Тирса хвойних дерев – 
ідеальний наповнювач, у якому 
можна зберігати коренеплоди. 
Вона допоможе вберегти буряк 
від псування. Головне – виклада-
ти суху тирсу й овочі по черзі. 
Засипте в ящик шар наповню-
вача, який не має бути вищим 
за 3 см. Потім помістіть плоди, 
щоб вони були на відстані один 
від одного.

Зберігати буряк також мож-
на і в поліетиленових пакетах. 
Але це найбільш ненадійний 
метод. Помістіть коренеплоди 
в пакети. Щільно зав'яжіть їх. 
Утворився конденсат? Розв'яжіть 
пакети і залиште невеликий 
отвір, щоб випаровувалася во-
лога.

Правильно зберіть буряк і 
зберігайте його у відповідному 
приміщенні, використовуючи 
один зі способів, які ми детально 
описали вище. У цьому разі на-
віть взимку ви будете готувати 
найсмачніший борщ і вінегрет, 
пускаючи в хід домашній соко-
витий овоч.

Найпоширеніші помилки 
зберігання цибулі, яких 
припускаються городники

Як правильно зберігати 
овоч.

У більшості випадків дач-
ники намагаються висадити 
побільше ходових овочів, щоб 
забезпечити свій раціон смач-
ною і звичною їжею.

Тож під цибулю теж заведе-
но виділяти значні грядки, адже 
цей компонент ми використову-
ємо на кухні щодня.

Однак у багатьох овоч збе-
рігається вкрай погано – почи-
нає проростати або гнити. Так 

відбувається тому, що дачники 
ігнорують важливі рекомендації 
щодо підготовчих робіт і самого 
процесу зберігання.

ЯК ЗБЕРЕГТИ ЦИБУЛЮ
Варто згадати, що основною 

умовою гарного зберігання ци-
булі є її ретельне сушіння. 
Багато хто припускається по-
милки в той момент, коли су-
шать овоч просто на ділянці. Це 
краще проводити в приміщенні 
з відповідною температурою.

Не можна видаляти шари 
лушпиння, оскільки вони, на-
впаки, допомагають зберегти 
цибулю від передчасного псу-
вання.

Важлива умова для того, щоб 
зберегти цибулю в цілості, поля-
гає у створенні потрібних умов. 
При цьому температура має 
триматися в межах 22 граду-
сів за рівня вологості 70%.

Джерело: Ukr.Media

Ватрушки з горіхами і згущеним молоком
Інгредієнти для тіста: 2 ст. л. цукру, 500 г 

борошна, 10 г сухих пекарських дріжджів, 2 яйця, 250 
мл молока, 20 г вершкового масла, 10 г ванільного цукру, 
⅓ ч. л. солі, жовток 1 яйця для змащування тіста. Для 
начинки: 100 г горіхів, 150 г згущеного молока.

• У велику миску додайте 2 ст. л. цукру, 20 г роз-
топленого вершкового масла, 10 г ванільного цукру, 
250 мл теплого молока та все перемішайте.

• До тієї ж миски додайте 500 г борошна, 10 г 
сухих дріжджів, 2 яйця та ⅓ ч. л. солі. Почніть за-
мішувати еластичне тісто, спершу ложкою, а потім 

руками. Як тільки тісто почало тримати форму, 
перекладіть його на припилену борошном робочу 
поверхню та вимішуйте руками ще 3-5 хв. Після 
цього поверніть кулю з тіста назад у миску та на-
крийте її чистим рушником або харчовою плівкою. 
Миску з тістом поставте у тепле місце без протягів 
на 1,5 год. Воно повинно збільшитися у 2-3 рази.

• Тісто, що вже підійшло знову, перемістіть на 
припилену борошном поверхню та вимішуйте його 
ще 1-2 хв. Далі сформуйте невеликі кульки, такі, аби 
легко поміщалися вам у долоню.

• Деко застеліть пергаментним папером або 
силіконовим килимком та розмістіть на ньому кульки 
тіста на відстані 4-5 см одна від одної. За допомогою 
склянки приплюсніть кульки, таким чином ство-
ривши заглиблення для начинки. Дайте майбутнім 
булочкам постояти так ще 20 хв. Тим часом увімкніть 
розігріватися духовку до 180 градусів.

• Для начинки: 100 г горіхів подрібніть та в окре-
мій мисці змішайте їх зі 150 г згущеного молока. 
Викладіть начинку у заглиблення булочок. Кожну 
булочку змастіть 1 яєчним жовтком.

• Випікайте булочки 20 хв за температури 180 
градусів.

Кокосове печиво
Інгредієнти: 100 г кокосової стружки, 100 г бо-

рошна, 1 ч. л. розпушувача, 50 г цукру, 100 г м'якого 
масла, 50 г сметани 20%, 2 яйця.

• Увімкніть духовку розігріватися до 180 градусів. 
У великій мисці змішайте 100 г кокосової стружки, 
100 г борошна, 1 ч. л. розпушувача та 50 г цукру.

• В іншій мисці змішайте 100 г масла, 50 г сме-
тани та 2 яйця. Влийте суміш до сухих інгредієнтів 
і замісіть однорідне тісто.

• Сформуйте з тіста невеликі кульки, викладіть 
на деко, застелене пергаментом, і приплюсніть, щоб 
утворилося печиво.

• Випікайте печиво 15 хвилин до гарної 
рум'яності.

Джерело: klopotenko.com
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Споживачу

Цікаві факти про грозу
• Острови Тіві, які на-

лежать Австралії, примітні 
тим, що через збіг низки 
погодних умов над ними 
щодня спершу формуєть-
ся, а потім зникає грозова 
хмара. Пілоти місцевих 
авіаліній навіть викорис-
товують її як орієнтир.

• Під час грози нерідкі 
блискавки, і вони іноді 
розколюють повітря з та-
кою силою, що створюють 
потужну ударну хвилю, 
яка може навіть розбити 
скло у вікнах.

• Це природне явище 
трапляється не тільки на 
Землі, але і на інших пла-
нетах Сонячної систе-
ми, які мають атмосферу. 

• Країна, в якій менше 
всього гроз, – Єгипет. У се-
редньому вони відбувають-
ся тут раз на два століття.

• А країна з найбіль-
шою кількістю гроз, що 
вирують в ї ї небі, – Ар-
гентина, що в Південній 
Америці.

• Блискавки під час 
грози іноді б’ють де -
кілька разів в одне і те 
ж місце, всупереч відомій 
приказці.

• Рекордний за довжи-
ною розряд блискавки під 
час грози було зафіксовано 
у США. Сліпучий розряд 
енергії довжиною близько 
300 кілометрів виблиску-
вав протягом восьми се-
кунд.

• Щохвилини на нашій 
планеті гримить приблиз-
но півтори тисячі гроз, що 
супроводжуються громом 
і блискавками.

• Потужна гроза може 
принести з собою до мі-
льярда кубометрів води, 
але лише мала частина 
вологи випадає на землю 
у вигляді опадів. Все інше 
залишається в атмосфері, 
коли грозові хмари роз-
сіюються.

• Найбільш потужні 
торнадо, швидкість обер-

тання яких може, в теорії, 
бути надзвуковою, утворю-
ються саме під грозовим 
фронтом.

• Енергія, що виро-
бляється під час грози, 
можна порівняти з ви-
бухом потужної ядерної 
бомби.

• Сім з десяти гроз у 
світі фіксується в екваторі-
альному поясі Землі.

• Випадки спостере-
ження такого природно-
го феномену, як кульова 
блискавка, дуже рідкіс-
ні. І майже всі вони були 
зафіксовані саме під час 
грози.

• Грім являє собою 
звукову хвилю від пові-
тря, буквально розірваного 
ударом блискавки. В по-
тужну грозу його іноді 
можна почути на відстані 
до декількох десятків кі-
лометрів.

• Згідно зі статисти-
кою, найрідше почина-
ються грози незадовго до 
сходу, а найчастіше – у 
розпал дня, відразу після 
полудня.

• Грози в Україні по-
стійно трапляються на-
віть у зимові місяці. 
Особливо небезпечні 

вони у степовій зоні, удари 
блискавок вражають усе, 
що хоч трохи піднімається 
над травою або чагарни-
ком.

• Біля Північного і Пів-
денного полюсів це при-
родне явище зустрічається 
виключно рідко.

• Наш сушею грози 
трапляються приблизно 
вдесятеро рідше, ніж над 
водною поверхнею.

• Грозові хмари утво-
рюються, коли частина 
водяних частинок в них 
перебуває у рідкому ста-
ні, а частина в замерзлому 
і твердому. Утворюються 
вони, до речі, тільки з куп-
частих хмар.

• Майже завжди грози 
приходять в теплу пору 
року, коли температура 
повітря над поверхнею 
вище крапки замерзання. 
Але іноді, кілька разів в 
десятиліття, трапляються 
і снігові бурі, що вирують 
взимку. Але це справді 
рідкість, тому що для їх-
нього утворення потрібен 
збіг дуже великої кількості 
метеорологічних умов.

Джерело:  
tsikavi-fakty.com.ua


